



Vážení,

zasíláme vám informace o změnách v důchodovém a nemocenském pojištění osob samostatně výdělečně činných (OSVČ), účinných od 1. 1. 2024.

Důchodové pojištění OSVČ

Od 1. 1. 2024 se zvyšuje tzv. minimální měsíční vyměřovací základ pro pojistné na důchodové pojištění a příspěvku na státní politiku zaměstnanosti (pojistné).

Hlavní samostatná výdělečná činnost

Minimální měsíční vyměřovací základ OSVČ vykonávající **hlavní** samostatnou výdělečnou činnost se v roce 2024 zvyšuje z dosavadních 25 % na 30 % průměrné mzdy, v roce 2024 tedy bude činit **13 191 Kč** a **minimální výše záloh** na pojistné bude činit **3 852 Kč**.

Minimální měsíční vyměřovací základ (30 % průměrné mzdy)	13 191 Kč
Minimální výše měsíční zálohy na pojistné na důchodové pojištění	3 852 Kč

Pokud však OSVČ hlavní samostatnou výdělečnou činnost **zahájila, vykonává ji jako činnost hlavní a po dobu předchozích 20 kalendářních let tuto činnost nevykonávala**, činí v roce zahájení samostatné výdělečné činnosti a dvou následujících kalendářích letech minimální měsíční vyměřovací základ 25 % průměrné mzdy. V takovém případě pro rok 2024 činí minimální měsíční vyměřovací základ této OSVČ 10 992 Kč, a **minimální výše záloh** na pojistné proto činí **3 210 Kč**.

Vedlejší samostatná výdělečná činnost

Minimální měsíční vyměřovací základ OSVČ vykonávající vedlejší samostatnou výdělečnou činnost se zvyšuje z 10 % na 11 % průměrné mzdy. Pro rok 2024 minimální měsíční vyměřovací základ OSVČ vykonávající **vedlejší** samostatnou výdělečnou činnost činí 4 837 Kč, a **minimální výše záloh** na pojistné proto činí **1 413 Kč**.

Minimální měsíční vyměřovací základ (11 % průměrné mzdy)	4 837 Kč
Minimální výše měsíční zálohy na pojistné na důchodové pojištění	1 413 Kč

Minimální měsíční vyměřovací základ pro zálohy na pojistné v novém kalendářním roce

Mění se také platnost minimálního měsíčního vyměřovacího základu pro zálohy na pojistné v novém kalendářním roce. Má-li OSVČ povinnost platit zálohy na pojistné v prosinci, zůstává tato povinnost nadále i v následujícím kalendářním roce (až do kalendářního měsíce, v němž byl nebo měl být podán přehled o příjmech a výdajích OSVČ), výše minimální zálohy na pojistné se ale od ledna odvozuje z minimálního měsíčního vyměřovacího základu platného pro nový kalendářní rok.

Pokud měla OSVČ v roce 2023 povinnost platit zálohy na pojistné, má povinnost platit zálohy na pojistné i v roce 2024 (až do měsíce, ve kterém bude nebo by měl být podán přehled o příjmech a výdajích OSVČ za kalendářní rok 2023), ale od ledna 2024 musí být záloha na pojistné alespoň ve výši, která odpovídá minimálnímu měsíčnímu vyměřovacímu základu platnému pro rok 2024, tj.

- ve výši 3 852 Kč pro OSVČ vykonávající hlavní samostatnou výdělečnou činnost a
- ve výši 1 413 Kč pro OSVČ vykonávající vedlejší samostatnou výdělečnou činnost.

To platí i pro ty OSVČ, kterým byl rozhodnutím OSSZ snížen měsíční vyměřovací základ.

Každá OSVČ, která měla v roce 2023 zálohy na pojistné v nižší výši, než je minimum platné pro rok 2024, musí od ledna platit zálohy na pojistné alespoň ve výši minima stanoveného pro rok 2024.

Měsíční vyměřovací základ (a jemu odpovídající výše záloh) stanovený na základě údajů vykázaných v přehledu o příjmech a výdajích OSVČ (popř. rozhodnutím příslušné OSSZ) platí nově vždy od měsíce následujícího po měsíci, kdy byl nebo měl být přehled podán, a to bez ohledu na jeho výši.

Osobní péče o dítě do 4 let věku

Nárok na rodičovský příspěvek jako důvod pro výkon samostatné výdělečné činnosti jako vedlejší se od 1. 1. 2024 nahrazuje osobní péčí o dítě do 4 let věku. **Osobní péči o dítě do 4 let věku bude OSVČ dokládat čestným prohlášením** na předepsaném tiskopisu (dostupný na webových stránkách České správy sociálního zabezpečení). Osobní péči o dítě do 4 let věku jako důvod vedlejší samostatné výdělečné činnosti může v jednom kalendářním měsíci uplatnit pouze jeden z rodičů nebo osob, které dítě převzali do péče nahrazující péči rodičů.

OSSZ budou přihlížet nadále k nároku na rodičovský příspěvek a po dobu tohoto nároku nebudou vyžadovat doložení čestného prohlášení. Čestné prohlášení bude OSVČ muset dokládat až v případě, že by osobní péči o dítě do 4 let věku pro účely vedlejší samostatné výdělečné činnosti uplatňovala **po zániku nároku na rodičovský příspěvek nebo na období, kdy na rodičovský příspěvek neměla nárok.**

Nemocenské pojištění OSVČ

Od 1. 1. 2024 se zvyšuje sazba pojistného na nemocenské pojištění OSVČ, a to z 2,1 % na 2,7 % z měsíčního vyměřovacího základu. Z důvodu zvýšení sazby pojistného na nemocenské pojištění se zvyšuje **minimální výše pojistného na nemocenské pojištění OSVČ, která v roce 2024 činí 216 Kč** (2,7 % z 8 000 Kč). Minimální vyměřovací základ pro pojistné na nemocenské pojištění OSVČ se pro rok 2024 nemění (zůstává 8 000 Kč).

Sazba pojistného na nemocenské pojištění OSVČ	2,7 %
Minimální výše pojistného na nemocenské pojištění OSVČ	216 Kč

Změny v pojistném OSVČ v dalších letech

Minimální měsíční vyměřovací základ OSVČ vykonávající **hlavní** samostatnou výdělečnou činnost se bude v následujících letech postupně zvyšovat. V roce 2025 ze 30 % na 35 % průměrné mzdy a od roku 2026 ze 35 % na 40 % průměrné mzdy.

Na tuto zprávu prosím neodpovídejte, byla vygenerována automaticky. V případě nejasností nebo dotazů kontaktujte příslušnou OSSZ.

S pozdravem


Ing. Bc. Věra Stopková
ředitelka OSSZ Přerov